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甘肃省吸毒人群丙肝感染现况及相关行为分析 

李健1,2, 孟蕾2, 余爱玲2, 胡晓斌1, 刘东鹏2, 白亚娜1 

1. 兰州大学公共卫生学院流行病与统计学系, 甘肃 兰州 730000; 
2. 甘肃省疾病预防控制中心性病艾滋病防治科 

摘要： 

目的 研究甘肃省吸毒人群丙型肝炎病毒(HCV)感染状况及影响因素.方法 应用SPSS 13.0软件对2010年甘肃省艾

滋病哨点监测资料中的2 464名吸毒者进行分析,比较HCV阳性吸毒者与阴性吸毒者之间差异,分析吸毒人群感染

HCV的可能影响因素.结果 吸毒人群HCV阳性感染率为10.6%(246/2 327),HCV阳性吸毒者和阴性吸毒者中曾经

注射吸毒的比例分别为47.5%(124/261)、10.3%(226/2 203),曾与别人共用针具的比例分别为27.4%(34/124)、
20.8%(47/226),与配偶或同居者发生性行为从未使用安全套的比例分别为66.2%(88/133)、46.8%(645/1 377),
与商业性伴发生性行为从未使用安全套的比例分别为35%(14/40)、16.8%(82/489).结论 共用针具注射吸毒、不

安全性行为是吸毒人群感染和传播丙肝的重要因素. 
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Analysis on current situation and correlated behavior of hepatitis C virus infection 
among drug users in Gansu province

LI Jian1,2, MENG Lei2, YU Ai-ling2 

Department of Epidemiology and Health Statistics, School of Public Health, Lanzhou University, Lanzhou, 
Gansu Province 730000, China

Abstract: 

Objective To explore current situation and correlated factors of hepatitis C virus(HCV)infection among 
drug users in Gansu province.Methods SPSS 13.0 was used in a comparative analysis between HCV 
positive cases and HCV negative cases among 2 464 drug users in Gansu province.Results HCV positive 
rate was 10.6%(246/2 327)in the drug users.Among the HCV positive cases and HCV negative cases,the 
ratio of injection drug user was 47.5%(124/261),10.3%(226/2 203); the ratio of needle sharing was 
27.4%(34/124)and 20.8%(47/226); the ratio of non-commercial sexual behavior without using condom 
was 66.2%(88/133)and 46.8%(645/1 377); and the ratio the commercial sexual behavior without 
condom use was 35%(14/40)and 16.8%(82/489),respectively.Conclusion Needle sharing and unsafe 
sexual behavior are the important factors for HCV infection and transmission of HCV among drug users 
in Gansu province.
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